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ذ انها ارة اليد في ك الدفاع والهجومــــــد القدرات البــــــدنية والحركية مهمة جدا للاعبين في تع

ــــــــيقا ثـــــــواطا تــسهم في اكتساب المهارات الحركية واتقــــــــــــــــــانها حيث ترتبط ارتب

ة ليد واحداكرة وبالقدرات التوافقية للاعب وكذلك تســـــهم في تميز اللاعب بالدقة عند الأداء، 

 المهاري ائهمغلبية لاعبيها الى معرفة ذاتهم وشخصيتهم وان ادمن الالعاب الفرقية التي يميل ا

فهوم حركية ومة والويهدف البحث الى التــــــــــــــعرف على القدرات البدني يتأثر بمفهوم الذات.

مة الذات والمهارات الاساسية للاعبي منتخب جامعة بابل بكرة اليد وتحديد نسبة مساه

ان ثاستخدم الباح سية.الحركية ومفهوم الذات في أداء المهارات الاســـــاالقــــــــــدرات البدنية و

مجتمع  حثانحدد البا المنهج الوصفي بأسلوب العلاقات الارتباطية لملائمة طبيعة مشكلة البحث.

ددهم عــالغ م والب 2014-2013البحث بلاعبي منتخب جامعة بابل بكرة اليد للعام الدراسي 

 لبحث. استخدما( لاعب منهم بالطريقة العشوائية والذين يمثلون عينة 12) يار( لاعبا وتم اخت16)

عد الذات ب فهومالباحثان في التجربة الرئيسة الاختبارات البدنية والمهارية الموضوعية ومقياس م

حقيبة ن الاستخراج المعاملات العلمية لها. ولغرض معالجة البيانات احصائيا استخدم الباحثا

-ريف المعياالانحرا-ن خلال الوسائل الاتية الوسط الحسابيالاجتماعية  للعلومspss الإحصائية 

 همةنسبة المسا-تعدد الخطيمعامل الانحدار البسيط الم-معامل الارتباط البسيط سبيرمان

ولقد توصل الباحثان عدد من  (Stepwiseالمساهمة بطريقة ) نسبة-(Enter)بطريقة

ثبات يب من اللتصوة ارتباط معنــــــــــــــوية بين الرشاقة ودقة االاستنتاجات أهمها وجود علاق

 ة ارتباطوعلاق التمرير القصيرسرعة وبكرة اليد وعلاقة ارتباط معنوية بين الــسرعة الانتقالية 

ين بوية معن ــاطمعـــــــــــنوية بين مفهوم الذات وسرعة التمرير وكذلك وجود علاقة ارتبــــــ

ة فجاريالقدرة الان –ساهمت معنويا كل من )الســرعة الانتقالية رعة التمرير والتوافق وس

عادلات ن الى ماستخرج الباحثا اليد. كمامفهوم الذات( في سرعة التمرير القصير بكرة  -للرجلين 

 .والحركية ومفهوم الذات البدنية تقدير للمهارات المــبحوثة بدلالة بعض القدرات
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Abstract 

The physical and motor abilities are very important for players in defense and attack in handball as they contribute to the 

acquisition of motor skills and mastering them as they are closely linked to the player’s harmonic abilities, as well as contribute 

to distinguish player with accuracy of performance. Handball is one of the team games whose players tend to know themselves, 

and their personality. Their performance skills are influenced by the self-concept. The research aimed to identify the physical and 

motor abilities, self-concept and the essential skills among the University of Babylon’s squad in handball and determine the 

proportion of the contribution of physical and motor abilities and self-concept in performing the essential skills. The researcher 

used the descriptive approach with the correlation method due to its suitability to the nature of the research.  

The researchers identified the research population, who were the Babylon University’s squad in handball for the academic year 

2013-2014, who were 16 players; 12 players were selected randomly to represent the research sample. The researchers used in 

the main experiment the physical and objective, skill tests and used the self-concept measurement after extracting a scientific 

transactions. For the purpose of processing the data statistically, the researchers used statistical SPSS for the social sciences 

through the following tools: arithmetic mean, standard deviation, simple correlation Spearman coefficient-multi, simple linear 

regression coefficient, percentage of contribution (Enter) - percentage of contribution (Stepwise). The two researchers reached a 

number of conclusions; the most important ones were that there were no significant correlation between agility and accuracy of 

shooting while standing in handball and the relationship of moral link between the transitional speed and the speed of the short 

passing and nothing significant correlation between self-concept and scrolling speed, as well as there were no significant 

correlation between compliance and the speed of scrolling relationship and contributed significantly both the (transition speed - 

the explosive power of the two legs– self-concept) in the short-scrolling in handball. The researchers also unearthed equations to 

estimate the skills surveyed in terms of some of the physical and motor abilities and self-concept. 

Keywords: percentage of contribution, motor abilities, self-concept, handball 
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